

长链非编码RNA CASC9在胃癌化疗耐药中的机制研究

《现代肿瘤医学》[ISSN:1672-4992/CN:61-1415/R] 期数: 2020年02期 页码: 195-200 栏目: 论著(基础研究) 出版日期: 2019-12-08

Title: Effects of lncRNA CASC9 on proliferation,apoptosis and 5-FU chemotherapy-resistant of gastric cancer cells

作者: 鲍晨辉; 赵 滢
中国医科大学附属盛京医院胃肠营养外科, 辽宁 沈阳 110004

Author(s): Bao Chenhui; Zhao Ying
Gastrointestinal Nutrition Surgery Department,Shengjing Affiliated Hospital of China Medical University,Liaoning Shenyang 110004,China.

关键词: 胃癌; 长链非编码RNA CASC9; P-gp; 增殖; 凋亡; 化疗耐药

Keywords: gastric cancer; long non-coding RNA CASC9; P-gp; proliferation; apoptosis; chemotherapy-resistant

分类号: R735.2

DOI: 10.3969/j.issn.1672-4992.2020.02.004

文献标识码: A

摘要: 目的: 观察长链非编码RNA CASC9对胃癌(gastric cancer,GC)细胞增殖、凋亡以及对5-氟尿嘧啶(5-FU)化疗耐药的影响,并探讨其机制。方法: 首先采用实时荧光聚合酶链反应法(real-time polymerase chain reaction,RT-PCR)检测永生生化胃上皮细胞(GSE-1)和GC细胞(SGC-7901、BGC-823)中CASC9和P-gp的表达水平;在胃癌细胞SGC-7901和BGC-823中抑制CASC9表达后,通过RT-PCR检测P-gp的表达水平;在胃癌细胞SGC-7901中抑制CASC9表达后,再过表达P-gp,应用CCK-8法检测转染后各组光密度值以评价增殖率,应用Annexin V-APC单染色流式细胞术检测各组转染48 h后的细胞凋亡率,在培养基中加入不同浓度的5-FU检测各组细胞存活率。结果: 与正常胃黏膜细胞相比,GC细胞中CASC9、P-gp过表达($P < 0.05$);抑制CASC9表达后胃癌细胞中P-gp表达下调($P < 0.05$);胃癌细胞抑制CASC9表达后细胞增殖转移能力明显减弱($P < 0.05$),凋亡增加($P < 0.05$),化疗耐药减弱($P < 0.05$);而过表达P-gp后恶性表型明显恢复($P < 0.05$)。结论: CASC9可通过促进P-gp的表达调节GC细胞的增殖、凋亡和化疗耐药,参与GC的发生发展。

Abstract: Objective: To research the role and mechanism of lncRNA CASC9 in proliferation,apoptosis and 5-FU chemotherapy-resistant of gastric cancer (GC) cells. Methods: The expression of CASC9 and P-gp in normal gastric mucosa cells (GSE-1) and GC cells (SGC-7901 and BGC-823) was detected by real-time fluorescent quantitative PCR. The expression of P-gp in SGC-7901 and BGC-823 cells after knockdown CASC9 was examined by RT-PCR. The changes in abilities of proliferation in GC cells after knockdown CASC9 and overexpressed P-gp were examined by CCK-8. Annexin V-APC staining was used to detect the apoptotic rates of each group at 48 h after transfection. Cell viability was detected after transfection and culture with 5-FU. Results: The expression levels of CASC9 and P-gp in GC cells were significantly increased as compared with those in normal gastric mucosa cells ($P < 0.05$ for both). Transfection with si-CASC9 down-regulated P-gp expression ($P < 0.05$). In GC cells, the abilities of proliferation and 5-FU chemotherapy-resistant were significantly reduced and apoptosis was increased after knockdown CASC9 ($P < 0.05$). And the overexpression of P-gp can reversed this phenomenon ($P < 0.05$). Conclusion: CASC9 can regulate the proliferation,apoptosis and 5-FU chemotherapy-resistant of GC cells by promoting the expression of P-gp, and adjust the occurrence and development of GC.

参考文献/REFERENCES

- [1] Siegel RL, Miller KD, Jemal A. Cancer statistics, 2017 [J]. CA: A Cancer Journal for Clinicians, 2017, 67(1): 7-30.
- [2] Chen W, Zheng R, Baade PD, et al. Cancer statistics in China, 2015 [J]. CA: A Cancer Journal for Clinicians, 2016, 66(2): 115-132.
- [3] Orditura M, Galizia G, Sforza V, et al. Treatment of gastric cancer [J]. World Journal of Gastroenterology, 2014, 20(7): 1635-1649.

- [4] Li X,Cai H,Zheng W,et al.An individualized prognostic signature for gastric cancer patients treated with 5-fluorouracil-based chemotherapy and distinct multi-omics characteristics of prognostic groups [J] .Oncotarget,2016,7(8):8743-8755.
- [5] Cech TR,Steitz JA.The non-coding RNA revolution-trashing old rules to forge new ones [J] .Cell,2014,157(1):77-94.
- [6] Schwartz S,Bernstein DA,Mumbach MR,et al.Transcriptome-wide mapping reveals widespread dynamic-regulated pseudouridylation of ncRNA and mRNA [J] .Cell,2014,159(1):148-162.
- [7] Muers M.RNA:Genome-wide views of long non-coding RNAs [J] .Nature Reviews Genetics,2011,12(11):742.
- [8] Ponting CP,Oliver PL,Reik W.Evolution and functions of long non-coding RNAs [J] .Cell,2009,136(4):629-641.
- [9] Loewer S,Cabili MN,Guttman M,et al.Large intergenic non-coding RNA-RoR modulates reprogramming of human induced pluripotent stem cells [J] .Nature Genetics,2010,42(12):1113-1117.
- [10] Xu Q,Deng F,Qin Y,et al.Long non-coding RNA regulation of epithelial-mesenchymal transition in cancer metastasis [J] .Cell Death & Disease,2016,7(6):e2254.
- [11] Yong W,Yu D,Jun Z,et al.Long non-coding RNA NEAT1,regulated by LIN28B,promotes cell proliferation and migration through sponging miR-506 in high-grade serous ovarian cancer [J] .Cell Death & Disease,2018,9(9):861.
- [12] Zhu P,Wang Y,Huang G,et al.lnc-beta-Catm elicits EZH2-dependent beta-catenin stabilization and sustains liver CSC self-renewal [J] .Nature Structural & Molecular Biology,2016,23(7):631-639.
- [13] Pan Z,Mao W,Bao Y,et al.The long non-coding RNA CASC9 regulates migration and invasion in esophageal cancer [J] .Cancer Medicine,2016,5(9):2442-2447.
- [14] Liang Y,Chen X,Wu Y,et al.LncRNA CASC9 promotes esophageal squamous cell carcinoma metastasis through upregulating LAMC2 expression by interacting with the CREB-binding protein [J] .Cell Death and Differentiation,2018,25(11):1980-1995.
- [15] Su X,Li G,Liu W.The long non-coding RNA cancer susceptibility candidate 9 promotes nasopharyngeal carcinogenesis via stabilizing HIF1alpha [J] .DNA and Cell Biology,2017,36(5):394-400.
- [16] Jiang B,Li Y,Qu X,et al.Long non-coding RNA cancer susceptibility candidate 9 promotes doxorubicinresistant breast cancer by binding to enhancer of zeste homolog 2 [J] .International Journal of Molecular Medicine,2018,42(5):2801-2810.
- [17] Shang C,Sun L,Zhang J,et al.Silence of cancer susceptibility candidate 9 inhibits gastric cancer and reverses chemoresistance [J] .Oncotarget,2017,8(9):15393-15398.
- [18] Hu X,Li Y,Kong D,et al.Long non-coding RNA CASC9 promotes LIN7A expression via miR-758-3p to facilitate the malignancy of ovarian cancer [J] .Journal of Cellular Physiology,2018(12):7.

备注/Memo: 辽宁省科学技术计划项目 (编号: 201601122)

更新日期/Last Update: 2019-11-29